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De ondergetekende is, evenals de vaste Commissie voor 
Justitie, van mening, dat, voor zover de strekking van het onder
havige wetsontwerp betreft, in het algemeen volstaan kan wor
den met een verwijzing naar de schrittelijke voorbereiding 
van wetsontwerp 3705 en de openbare behandeling van ge
noemd wetsontwerp (zitting 1954—1955, Handelingen Tweede 
Kamer, blz. 2889—2899, 2907—2922) en, voor zover het de 
intrekking van wetsontwerp 3705 betreft, naar de beschou
wingen over hoofdstuk IV van de Rijksbegroting voor het 
jaar 1956. 

Evenals zijn ambtsvoorganger wil hij vooropstellen, dat bij 
de vormgeving van de regelingen, die nodig zullen zijn op 
grond van het onderhavige ontwerp, indien dit tot wet wordt 
verheven, zoveel mogelijk personen uit de kring van de rechter
lijke macht zullen worden betrokken en dat over de vaststelling 
van de algemene maatregel van bestuur, bedoeld in artikel 59e 
van het onderhavige wetsontwerp, alsmede over de verdere, in 
dat verband in de toekomst op het terrein der vorming en op
leiding te treffen maatregelen, het gevoelen zal worden inge
wonnen van de besturen van de betrokken secties van de Ver
eniging voor Rechtspraak. Daarnaast zal, zoals in de Memorie 
van loelichting ook reeds is opgemerkt, voor de incidentele 
voorzieningen overleg worden gepleegd met de betrokken 
rechterlijke autoriteiten, zulks op de wijze, als is uiteengezet 
in de Memorie van Toelichting en de Memorie van Antwoord 
betreffende het wetsontwerp 3705. 

Ondergetekende betreurt het, dat verschillende leden van 
mening bleken, dat de voorgestelde artikelen 59d en 59e gemist 
kunnen worden. Deze opvatting was namelijk reeds tot uit
drukking gebracht in het Voorlopig Verslag van de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal betreffende hootdstuk IV van de 
Rijksbegroting 1956. De ambtsvoorganger van ondergetekende 
heeft zowel in de Memorie van Antwoord op dat Voorlopig 
Verslag als bij de mondelinge beraadslaging over het begrotings-
ontwerp uiteengezet, dat men de voorstellen van de artikelen 
59d en 59e niet los mag zien van de overige. Ondergetekende 
moge, alvorens de vraag te beantwoorden in hoeverre en op 
welke wijze de in de artikelen 59d en 59e bedoelde onder
werpen anders geregeld zouden kunnen worden, het verband 
met de overige voorstellen nader toelichten. Dit verband blijkt 
expliciet uit de artikelen 59c en 59d. De in het eerste artikel 
genoemde „secretaris ten parkette" zou in de lucht komen te 
hangen, indien artikel 59d zou worden geschrapt. Een impliciet 
verband bestaat voorts tussen artikel 59d enerzijds en het voor
stel betreffende de bezoldiging van de substituut-griffiers ander
zijds (artikel II, sub B, punt 6). De voorgestelde verhoging 
van het aanvangssalaris en de vermindering van het aantal 
jaren, waarover periodieke verhogingen zullen worden toege
kend, hebben slechts zin in de gedachte, dat aan de benoeming 
tot substituut-griffier voorafgaat een aanstelling als gerechts
secretaris. Dit wordt nog geadstrueerd door de overgangsbe
paling van artikel IX. 

Artikel 59d heeft ook overigens een zelfstandige betekenis. 
Het strekt er namelijk toe een basis te scheppen voor de rechts
positie, niet alleen van de jonge juristen, die in de toekomst 
aan een griffie of een parket verbonden zullen worden, doch 
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ook voor de ongegradueerde ambtenaren ter griffie en ten 
parkctte, waarvan een deel reeds blijk heeft gegeven in staat te 
zijn de werkzaamheden, die voorheen aan gegradueerde func
tionarissen plachten te worden opgedragen, te verrichten. Het 
is, naar het oordeel van ondergetekende, een eis van rechtvaar
digheid, dat de positie van deze laatste functionarissen op 
passende wijze wordt geregeld. Zou men artikel 59d uit het 
wetsontwerp weglaten, dan zou de positie zowel van de jonge 
juristen als van de hierboven genoemde ongegradueerde amb
tenaren in elk geval moeten worden vastgelegd. Hiervoor zou 
dan steun gezocht moeten worden bij artikel 132 van het 
Algemeen Rijksambtenarenreglement en bij het Bezoldigings
besluit Burgerlijke Rijksambtenaren. Ondergetekende acht dit 
minder aantrekkelijk, omdat aldus het verband van de betrok
ken functionarissen met de werkzaamheden van de rechterlijke 
macht onvoldoende tot uitdrukking zou komen. 

Rechtstreekse betekenis komt voorts toe aan het voorgestelde 
tweede lid van artikel 59e. De daarin voorziene mogelijkheid 
om ten behoeve van de opleiding en vorming van jonge juristen 
verlof buiten bezwaar te verlenen zal in elk geval op een wette
lijk voorschrift moeten steunen. Zou dit voorstel in het wets
ontwerp komen te vervallen, dan zou voor het verlenen van 
het hierbedoelde verlof eveneens beroep moeten worden gedaan 
op de algemene regeling voor Rijksambtenaren. Daarbij spreekt 
het wel vanzelf, dat ook deze materie dan minder rechtstreeks 
met het oog op de bijzondere eisen van de rechterlijke macht 
zou kunnen worden aangevat, zodat ook het oordeel van rech
terlijke colleges minder gewicht in de schaal zou vermogen 
te leggen. 

Het bovenstaande moge duidelijk maken, dat de artikelen 
59c/ en e hun zin niet ontlenen aan het verband met het college 
van advies inzake de rechterlijke organisatie. Evenbedoelde 
artikelen waren trouwens reeds opgenomen in het oorspronke
lijke ontwerp 3705, terwijl daarin van een college van advies 
nog geen sprake was. Ook dit kan aantonen, dat niet een direct 
verband tussen de artikelen 59d en e enerzijds en de instelling 
van een college van advies anderzijds bestaat. 

Wat de mogelijkheden van regeling buiten de wet betreft, 
hierboven is er reeds op gewezen, dat deze in elk geval een 
wettelijke grondslag zou behoeven. Indien deze niet in de Wet 
op de Rechterlijke Organisatie te vinden zou zijn, zou zij ge
zocht moeten worden in artikel 132 van het Algemeen Rijks
ambtenarenreglement, dat de mogelijkheid van afzonderlijke 
ambtenarenreglementen openlaat, alsmede in het Bezoldigings
besluit. Mede naar aanleiding van de vraag, die andere leden 
blijkens het slot van het verslag hebben gesteld, moge worden 
opgemerkt, dat in zodanig geval het regelen van de rechts
positie van de gerechtssecretarissen en het aanvragen van de 
nodige gelden op de begroting in niet geringe mate afgestemd 
zouden moeten worden op de voorschriften met betrekking tot 
de Rijksambtenaren in het algemeen. Naar aanleiding van de 

opmerking van de verschillende leden, die in het verslag het 
eerst aan het woord zijn, dat, indien een regeling bij de wet 
achterwege blijft, ondergetekende alsnog vrij zou zijn ten aan
zien van de opleiding van de jonge juristen, moge erop worden 
gewezen, dat deze vrijheid toch in zoverre gebonden zou zijn, 
dat een regeling zou moeten steunen op het Algemeen Rijks
ambtenarenreglement. Naast de twee mogelijkheden, die de 
op dit stuk aan het woord zijnde leden noemen, moge onder
getekende wijzen op de derde mogelijkheid, namelijk die van 
het wetsontwerp. Juist bij deze mogelijkheid is er bij uitstek 
plaats voor overleg met de besturen van de betrokken secties 
van de Vereniging voor Rechtspraak en, voor zoveel het inci
dentele beslissingen betreft, met de afzonderlijke colleges. De 
mogelijkheden voor overleg over de vormgeving worden 
daarentegen minder, indien hetzij de wetgever aanstonds een 
gedetailleerde regeling zou geven, hetzij steun gezocht zou 
moeten worden in het Algemeen Rijksambtenarenreglement. 

Het voorstel van het wetsontwerp om de regeling van de 
vorming en opleiding over te laten aan een algemene maat
regel van bestuur vloeit, anders dan de hier nog steeds aan het 
woord zijnde verschillende leden blijkbaar veronderstelden, niet 
voort uit het feit, dat nog geen concrete denkbeelden op dit 
stuk bestaan. Integendeel, de ondergetekende beschikt reeds 
over de voorstellen van de Commissie-Verdam, de Werkgroep-
Langemeijer, de Werkgroepen-Schenk, -Smits en -Van Anken, 
die alle zijn gepubliceerd. Voor zover nog nodig, wil hij gaarne 
onder de aandacht brengen, dat vooraanstaande leden van de 
rechterlijke macht aan een en ander een belangrijke bijdrage 
hebben geleverd. In grote trekken staat daardoor reeds vast, in 
welke geest een algemene maatregel van bestuur, als bedoeld 
in artikel 59e, eerste lid, zou moeten worden opgesteld. Dat 
deze voorstellen niet in concrete wetsbepalingen zijn overge
nomen, heeft intussen een andere grond. Er is van uit gegaan, 
dat langs proefondervindelijke weg moet worden vastgesteld, in 
hoeverre de tot dusver ontwikkelde gedachten in de praktijk 
zijn te verwezenlijken. Om deze weg te kunnen volgen, moeten 
de voorschriften soepel gevarieerd kunnen worden. Het leek in 
dit verband wenselijk — althans voor de eerstkomende jaren — 
niet het risico te lopen om de toch altijd tijdrovende procedure 
van een wetswijziging te moeten volgen om gebleken oneffen
heden uit de weg te ruimen. 

In het hiervoorgaande vonden de opmerkingen van andere 
en weer andere leden reeds beantwoording. Ondergetekende 
moge volstaan daarnaar te verwijzen. 

Intussen is nog een tweetal oneffenheden in de overgangs
bepalingen van het ontwerp aan de dag getreden. Zij worden 
bij Nota van Wijzigingen weggenomen. 

De Minister van Justitie, 
J. C. VAN OVEN. 


